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El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Tormo .

Senyor Calvo . Finalitzarà el debat el senyor Calvo en rèplica 
al senyor Tormo . Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Calvo Alfonso:

Muchas gracias, señor presidente .

Ese puntito amarillo, ¿sabe quién es? Es usted . Esos puntitos 
amarillos que salen alrededor es su partido . ¿Sabe lo que se 
votaba la semana pasada? Algo que mejoraba las condiciones 
de vida de los agricultores y agricultoras . ¿Y sabe lo que hizo 
usted? Ponerse de perfil, usted y su partido. (Aplaudiments) 
Así que lecciones de responsabilidad para nuestros agriculto-
res y agricultoras, las justas .

¿Sabe lo que es inconstitucional? ¿Sabe lo que es inconstitucio-
nal de verdad? No escuchar lo que no se dijo . Inconstitucional 
es querer eliminar el concierto del País Vasco . Querer eliminar 
el concierto de Navarra . Y, sobre todo, apoyar a las madres de 
alquiler . Eso es inconstitucional . (Aplaudiments)

Así que le sugiero que lecciones de constitucionalidad… 
(Veus) No le voy a llamar tarada, pero maleducada sí, señora 
Bonig . (Aplaudiments)

El senyor president:

Senyories, escoltarem en silenci el senyor Calvo . Senyories, per 
favor . Senyories . Senyories . Senyories, podem escoltar el senyor 
Calvo, que faça la rèplica al senyor Tormo, en silenci? Senyories .

Senyor Calvo, disculpe . Senyories, senyories, per favor . 
Senyor Calvo, com…

El senyor Calvo Alfonso:

Fins que no acaben . . .

El senyor president:

Senyora Bonig, per favor. Senyories, estem finalitzant el 
debat i seria convenient que poguérem escoltar amb silenci i 
sense interrupcions el senyor Calvo . Disculpe la interrupció, 
senyoria .

El senyor Calvo Alfonso:

Bueno, volviendo al asunto que nos ocupa y sin que sirva de 
precedente, voy a destacar una intervención del diputado 
Ciscar, en comisión de medio ambiente hace unos meses: 
«Los mejores asesores a nivel de agricultura son los propios 

agricultores, y además no cobran por ello» .

Sin duda, ahí está la clave . Tres semanas han bastado para 
que desde el ministerio de agricultura se haya concertado 
una mesa agraria de diálogo, se haya reunido a todos los 
actores de la cadena, y se haya adoptado en tiempo récord 
medidas importantes dirigidas a la solución de esos proble-
mas estructurales y no coyunturales, como algunos partidos 
de la obstrucción pretenden .

Se trata de la puesta en práctica de la política de escucha, de 
la política del diálogo y de la política en acción .

Además, fruto de esa interlocución con los agentes del 
sector, absolutamente con todos, se ha incorporado otro 
paquete de medidas adicionales, como una mayor dota-
ción económica, vía presupuestos del estado, aquellos que, 
cuando haya que ponerse en traje de responsabilidad, segu-
ramente se escondan y se pongan de perfil.

El gobierno de Pedro Sánchez tiene la voluntad más que 
manifiesta de mantener las bonificaciones al gasóleo agrí-
cola, el acceso a crédito para los sectores agrícolas y ganade-
ros, y lo que es más importante en política, que la voluntad 
política, la mejor forma de manifestarla es presupuestándola .

Lo dicho, creo que al margen de que sean problemas arras-
trados desde hace muchos años, por fin están encima de la 
mesa . A ver si cuando esas medidas se debatan y se tengan 
que votar, ustedes no se ponen el traje de puntitos amarillos .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Calvo .

Senyories, anem a passar a votació . Anem a votar l’esmena 
transaccional sobre la moció subsegüent que ha presentat el 
Grup Parlamentari Ciudadanos, conjuntament amb l’esmena 
del Grup Parlamentari Vox-Comunidad Valenciana .

El document és el registre d’entrada 15 .505 . Senyories, 
comença la votació . Senyories, l’esmena transaccio-
nal ha estat rebutjada per 48 vots en contra, 45 a favor, 0 
abstencions .

Senyories, recorde que reprendrem el nostre treball… Hi 
ha hagut algunes alteracions que posem en coneixement de 
la consellera ací present . La primera pregunta serà la 199 
que formula la il·lustre diputada Elisa Díaz a la Conselleria 
d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica .

Després, la del senyor Barrachina . I després la del senyor 
Fernando Llopis . Continuarem el nostre treball, senyories, a 
les quatre i mitja .

Se suspén la sessió . 

(Se suspén la reunió a les 14 hores i 38 minuts) 
(Es reprén la reunió a les 16 hores i 33 minuts)
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Preguntes

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora María 
José Salvador Rubert)

 
La senyora vicepresidenta:

(Inoïble)  . . . sessió . (El senyor president colpeja amb la maceta)

Pregunta número 199, formulada per la diputada Elisa Díaz 
González, del Grup Parlamentari Popular, a la consellera 
d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica 
i Transició Ecològica sobre ajudes del pla de desenvolupa-
ment rural que han caducat .

 
La senyora Díaz González:

Gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señora consellera .

Mire, sabe bien que la emergencia climática se declaró el 
pasado 6 de septiembre por el Consell en esta comunitat, 
que dicho estado de emergencia debe ser atendiendo teni-
endo en cuenta las aportaciones, creo yo, del sector prima-
rio, en concreto y más relevante es el sector agrícola, y que 
es preciso dar seguridad precisamente por eso al sector, 
compensar la labor que desarrollan para combatir el cambio 
climático y que dejen de sentirse engañados .

Deben ser reconocidos y valorados por su situación y su 
trabajo como los primeros ecologistas y quienes más luchan 
contra la despoblación, señora consellera .

Sin embargo, sabe que el año pasado más de 2 .225 hectáreas 
del campo valenciano fueron abandonadas, que vivimos 
una situación dramática, que tenemos el sector agrícola de 
España con menor relevo generacional . Una realidad que 
afecta de lleno a la despoblación de nuestro entorno y es 
necesario salvar la agricultura valenciana .

Toda ayuda que los agricultores de nuestra comunitat puedan 
recibir es poca . Por ello debemos hacer lo posible para que 
las ayudas existentes se ejecuten y lleguen donde deben de 
llegar: a poder paliar la dramática situación por la que está 
pasando el sector .

El programa de desarrollo rural 2014-2020, el PRD, contem-
pla líneas de ayudas hacia el sector agrícola . Algunas de estas 
ayudas fueron convocadas en 2015 y tienen compromisos: 
unas, en cuatro años y otras, de seis años .

Y por eso le preguntamos: ¿van a ser prorrogadas estas 
ayudas una vez hayan caducado, las que ya están caducadas 
o las que vayan a caducar?

Gracias, señora consellera . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta:

Gràcies, senyoria .

Pregue a les seues senyories que mantinguen silenci mentres 
estem en plena sessió parlamentària . Gràcies .

Té la paraula l’honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Jo el primer que explicaria és que el PDR, encara que és un 
període de 2014 a 2020, vostés deuen saber que en Europa 
existix la regla N+3, per la qual cosa l’execució del programa 
PDR en realitat finalitza en el 2023.

I, per tant, de les línies que estan en el PDR, mentres estiga 
vigent i mentres se fa el N+3, no existix una caducitat . És a 
dir, se fan reprogramacions fins i tot, en un moment donat tu 
esgotes una línia que l’havies dotat en principi amb una quan-
titat i veus que te va a faltar i que consideres que és impor-
tant i pots reprogramar-la i, per tant, d’una altra línia que 
estiga ahí, d’un altre objectiu que no està eixint o no és efec-
tiu, no és interessant, se pot detraure diners per a reprogra-
mar i, per tant, estem precisament en eixe període .

És l’última reprogramació que se pot fer a mitat d’este any i no 
solament amb el sector agrari, en el qual ahir en la presenta-
ció de la mesa agrària vam parlar sobre l’última reprograma-
ció dels fons PDR, perquè els farem conjuntament amb l’estat, 
sinó vostés també saben que el PDR no sols són línies al sector 
agrari, sinó també hi han línies en els àmbits ambientals .

Eixa reprogramació, al ser l’última, és una reprogramació 
important . Per què? Perquè l’objectiu del fons és executar-los 
fins a l’últim cèntim.

Vostés saben que Europa castiga, penalitza en detriment de 
fons en el següent PDR si no executes el PDR que tens vigent . 
I, per tant, nosaltres, junt amb el sector i amb les direccions 
generals implicades tant de prevenció d’incendis com de 
medi natural, farem una reprogramació intel·ligent .

És a dir, no solament sobre el que considerem que són les 
línies més important per a d’ací al 2023, ja dic, amb l’N+3, 
sinó també el suficientment intel·ligents com perquè, si és 
l’última reprogramació, aconseguim executar fins l’últim 
cèntim per a no perdre ni un euro en el futur PDR, que és 
molt important per al nostre territori, per al sector agrari, per 
al sector ramader, però també per al medi ambient i les mesu-
res front a l’emergència climàtica .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la formulació de la pregunta, té la 
paraula la il·lustre diputada Elisa Díaz .
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La senyora Díaz González:

Gracias de nuevo, presidenta .

Mire, como veo que . . . o no sabe las líneas concretas a las 
que me refiero o... no sé, porque también me habla... Le he 
querido especificar el sector agrario, precisamente porque es 
el propio sector agrario el que ha ido recibiendo anualmente 
esas ayudas y que se ve con que esos compromisos acaban 
y, efectivamente, deberían de ser prorrogados para poder 
seguir recibiendo esas ayudas .

Y le hablo concretamente de las líneas de mantenimiento 
sostenible de cultivos permanentes en zonas vulnerables, 
que terminaron los compromisos en 2019 y que quedan por 
ejecutar más de 6 millones de euros .

La agricultura ecológica, tanto en la línea de cambio a prácti-
cas y métodos de agricultura ecológica, que quedan más de 
cinco millones por ejecutar, como la línea de mantenimiento 
de prácticas y métodos de agricultura ecológica, que quedan 
casi veinte millones y medio por ejecutar .

La conservación y mejora de razas autóctonas . Aquí quedan 
66 .000 euros, pero queda dinero, y también piden que se 
sigan dando esas ayudas .

La protección del cultivo sostenible del arroz en zonas del 
humedal, que quedan casi 12 millones y medio por ejecutar, que 
tiene tiempo, claro, pero es una línea que se debería de prorro-
gar porque estas ayudas las han estado recibiendo y les gustaría 
seguir recibiendo estas ayudas . Y para eso si no convoca usted 
esa prórroga, pues evidentemente dejarán de recibirlas .

Y también las ayudas para zonas con limitaciones naturales, 
tanto las ayudas para compensar en zonas de montaña, que 
quedan cerca de dos millones, como las ayudas para compensar 
en otras áreas que afrontan limitaciones naturales, que quedan 
casi cinco millones y medio por ejecutar . Y esto de la ejecución 
es documentación que me pasan desde la propia conselleria .

Estas últimas ayudas a las que me refiero van destinadas a 
agricultores profesionales, que además deben de tener el 
terreno, la explotación agrícola en un 50 % incluidas en muni-
cipios que vienen en un listado que publica la propia conselleria .

Y lo que no cuadra para nada es que ese listado de munici-
pios ha sido recientemente ampliado, incluyendo munici-
pios menores pero, sin embargo, les llega al sector que esas 
ayudas que estaban recibiendo y que además tienen un obje-
tivo claro de luchar contra la despoblación, que tan impor-
tante es, pues resulta que dicen que, por lo que les llega, no 
se van a seguir dando esas ayudas . Algo que es totalmente 
contradictorio, porque, si se amplía ese listado de municipios, 
y ahora esas se dejan de dar, no tiene ningún sentido .

Mire, señora consellera, a mí me parece muy bien que usted 
diga que quedan tres años por delante, que hay que ver las 
prioridades . Precisamente por eso el sector lo que pide es 
que estas ayudas, estas líneas se mantengan, porque temen 
que ese presupuesto vaya a parar a otro lado cuando el 
sector hoy por hoy sabemos cómo está y las necesita más que 
nunca, señora consellera .

Nada más y muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta:

Gràcies, senyoria .

Per a continuar amb la resposta, té la paraula l’honorable 
consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Jo, de veritat, no done crèdit, perquè jo pensava que vosté 
m’anava a parlar de les línies que s’han executat fins ara, que, 
per cert, per això l’auditoria que mos han fet en 2019 diu 
que estem fent-ho adequadament, perquè si Europa veu que 
no estàs fent l’execució adequadament i estàs consumint 
els diners, que hi ha un fons, pots tindre penalització per al 
següent període, doncs jo pensava que vosté m’anava a dir: 
escolte, sobre les línies que ja s’han executat quasi en la seua 
totalitat, doncs home, faltaran fons i, ¿què anem a fer? I no, 
vosté me pregunta sobre les que hi han diners . Eixes no me 
preocupen a mi . El 2020, 2021, 2022 i 2023, quatre anys i, 
com que hi han diners, d’ahí se faran les ordres per a . . .

El problema el tindrem precisament en com fer la reprogra-
mació per a, efectivament, complir 100 % l’execució del PDR 
i complir també amb coses que són molt interessants, línies 
que han tingut una alta efectivitat i per això s’han executat 
quasi en la seua totalitat, i altres que, fins i tot, traient l’ordre 
tots els anys, encara que se fa una programació del que se vol 
consumir en eixa ordre eixe any, queden romanents .

I, aleshores, hem de vore quines línies normalment generen 
romanents per a traslladar a aquelles línies que estan ja quasi 
esgotades . I aixina tots els objectius que són molt amples 
del PDR puguen tindre d’ací al 2023 línies pressupostàries, 
que no pergam en ninguna, però sigam el suficientment intel-
ligents com per a fer una cosa: mire, no quedar en ridícul de 
nou davant de la Unió Europea, que vostés . . ., el govern del 
PP ja mos va deixar molt en ridícul en la Unió Europea, amb 
multes i tot . (Aplaudiments)

Gràcies .

La senyora vicepresidenta:

Gràcies, senyoria .

Passem a la pregunta número 244, formulada pel dipu-
tat Miguel Barrachina Ros, del Grup Parlamentari Popular, 
a la consellera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica sobre les mesures 
per a atendre les reivindicacions dels agricultors i ramaders .

El senyor Barrachina Ros:

Muy buenas tardes .

Buenas tardes, señora consellera .


